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Informace z městského úřadu
Provoz městského úřadu pro veřejnost
 
Pondělí 7.30 – 11.30 hod a 12.30 – 17.00 hod
Středa  7.30 – 11.30 hod a 12.30 – 17.00 hod
 
Budova MěÚ je otevřena i mimo hodiny určené pro veřejnost (úterý, čtvrtek), v době 
od 8.00 do 13.00 hodin. Protože však pracovníci v těchto dnech absolvují školení, vyřizují 
záležitosti i mimo budovu MěÚ, nebo zpracovávají agendu nutnou pro vydání rozhodnutí, 
doporučujeme občanům přednostně využívat úředních dnů, případně si návštěvu 
s pracovníkem dohodnout předem.

 Kontakty na pracovníky MěÚ
Lžičař Pavel - starosta 
telefon: 482 360 432     email: pavel.lzicar@raspenava.cz
Hanzl Jaromír – místostarosta 
telefon: 725 076 524, 482 360 433 email: jaromir.hanzl@raspenava.cz
Lipenská Jana – podatelna, sociální věci, správa majetku 
telefon: 482 360 431     email: jana.lipenska@raspenava.cz
Hrdinová Eva – účetnictví 
telefon: 482 360 440     e-mail: eva.hrdinova@raspenava.cz
Beranová Ladislava – mzdy a poplatky 
telefon: 482 360 444     e-mail: ladislava.beranova@raspenava.cz
Sýkorová Ivana – vedoucí ekonomického oddělení 
telefon: 482 360 443     e-mail: ivana.sykorova@raspenava.cz
Hromníková Olga – ekonomické oddělení, pokladna 
telefon: 482 360 441     e-mail: olga.hromnikova@raspenava.cz
Ing. Gondkovský Ludvík – správa majetku, pozemky 
telefon: 482 360 446     e-mail: ludvik.gondkovsky@raspenava.cz
Bc. Nosková Soňa – stavební úřad, životní prostředí, silniční správní úřad 
telefon: 482 360 450     e-mail: sona.noskova@raspenava.cz
Horčičková Iveta – stavební úřad, životní prostředí, silniční správní úřád 
telefon: 482 360 448     e-mail: iveta.horcickova@raspenava.cz
Kasalová Jaroslava – matrika, evidence obyvatel 
telefon: 482 360 449     e-mail: jaroslava.kasalova@raspenava.cz
Čapková Radka – ekonomické oddělení 
telefon: 482 360 445     e-mail: radka.capkova@raspenava.cz
Mičunovičová Ladislava - městská knihovna a informační centrum
telefon: 482 360 447                            e-mail: knihovna@raspenava.cz
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Vážení spoluobčané, 
ve středu 15. 5. 2019 proběhlo druhé veřejné zasedání zastupitelstva 
města v tomto roce. Hlavním bodem programu bylo projednání 
závěrečného účtu města a účetní závěrky za r. 2018. Bylo uvedeno 
že na počátku roku 2018 mělo město na účtu 12,465.732,47 Kč  
a ve fondech (FRB a sociální fond) 1,811.746,05 Kč. V návrhu 
rozpočtu bylo předpokládáno, že příjmy v roce 2018 budou činit 
částku 56,012.900,- Kč a výdaje celkem  55,626.300,- Kč. Skutečné 
příjmy za rok 2018 činily částku 72,345.631,58 Kč a výdaje 
64,578.369,64 Kč. Stav k 31. 12. 2018 byl tedy následující: na účtu 
města zůstalo 16,192.631,44 Kč, v pokladně 56.361,- Kč 

a ve   fondech  2,068.922,19 Kč. Celkový stav zůstatku všech finančních prostředků představuje 
k poslednímu dni minulého roku částku 18,317.914,63 Kč. Konstatováno bylo, že dne 3. dubna 
2019 bylo odborem kontroly Krajského úřadu Libereckého kraje provedeno konečné přezkoumání 
hospodaření města za období 1. 1. 2018 až 31. 12. 2018 s výsledkem, že nebyly zjištěny chyby 
a nedostatky. Doplňuji, že v minulém roce byly vynaloženy finanční prostředky mimo jiné na 
rekonstrukci fasády objektu lékárny vč. přilehlých staveb, dokončení rekonstrukce sociálního 
zařízení v hlavní budově Základní školy, na rekonstrukci uvolněných bytů  
v č. p. 423, ul. Fučíkova a v č. p. 385, ul. Hejnická a v neposlední řadě také na rekonstrukci 
tribuny u hřiště národní házené. Město také nakoupilo sněhovou radlici, lešení, další dva 
kontejnery pro svoz odpadů a po „hackerském útoku“ bylo potřeba koupit nový server. Nesmím  
zapomenout uvést, že město v loňském roce samozřejmě splatilo roční splátku na splátku úvěru 
na pořízení kanalizace ve výši 4,752.000,- Kč.
 Na jednání byl také projednán a schválen návrh na pořízení Studie proveditelnosti dostavby 
vodovodu a splaškové kanalizace v Pekle, horním Pekle, ul. Frýdlantská, ul. V Údolí, ul. Na 
Kopečku a část ul. Fučíkova.  Jedná se o pořízení dokumentu řešícího potřebu dostavby 
vodovodního řadu a kanalizačního řadu ve městě, dále pak odhad nákladů a možnost získání 
dotace na jejich případnou dostavbu.
Dále byly projednány a schváleny návrhy na opravu komunikace od „Smědavské rychty“ po 
napojení na komunikaci ul. Nádražní, opravu části komunikace spojující ul. Na Kopečku  
s ul. Libereckou a provedení asfaltobetonové vrchní vrstvy na točce ul. Liberecká. Schválen byl 
také záměr na opravu fasády vč. klempířských prvků a zateplení domu s pečovatelskou službou.
 Připomínám, že lze žádat o příspěvek z dotačního programu města k ochraně přírody  
a krajiny na napojení bytů a obytných domů na městskou splaškovou kanalizaci.
Vážení spoluobčané,
chtěl bych vás také pozvat na třetí veřejné zasedání zastupitelstva města v letošním roce, které 
se bude konat ve středu 26. června od 17.00 hodin. A protože se blíží doba prázdnin a dovolených, 
dovoluji si vám popřát krásné prožití dovolených, co nejhezčí počasí, odpočinutí od starostí, 
příjemné cestování a šťastný návrat domů, našim dětem pak co nejvíce slunce a možností ke 
koupání a aby načerpaly co nejvíce nových sil, chuti a elánu do další práce po prázdninách.
Pavel Lžičař, starosta               
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 V pondělí 8. dubna 2019 jsme od  
16:00 hodin uspořádali zápis dětí k povinné 
školní docházce pro školní rok  
2019/2020. Zápis pro naše budoucí prvňáčky 
jsme tentokrát pojali pohádkově. Na 
stanovištích s dětmi pracovaly pohádkové 
bytosti. Pomáhaly jim při řešení zábavných 
úkolů, samozřejmě pod dohledem paní 
učitelky a rodičů. Mohli jsme zde potkat 
klauna, vodníka, Křemílka a Vochomůrku, 
princeznu, Ferdu mravence a ježibabu. Aby 
vše probíhalo hladce a děti se cítily co nejlépe, 
byly u zápisu také přítomny paní učitelky  
z mateřské školy. Myslím, že se zápis našim 
budoucím prvňáčkům líbil a že na něj budou 
určitě vzpomínat. 

 Nyní ještě pár statistických údajů: K zápisu 
se celkem dostavilo 32 dětí. Všechny děti byly 
zapsány a přijaty k základnímu vzdělávání.  
6 dětí žádá o odklad školní docházky. Jedno 
dítě se bude pravděpodobně vzdělávat  
v některé z našich speciálních tříd. Do první 
třídy základní školy tedy nastoupí zřejmě  
25 dětí.

 Děkujeme společnosti SunCe Trading 
Prague s. r. o. za bezplatné poskytnutí dárečků 
pro prvňáčky a děkujeme též našim deváťákům, 
kteří se převlékli do kostýmů pohádkových 
bytostí, aby mohli přivítat naše budoucí žáčky.

Mgr. Petr Chvojka
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                    docházce
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 Rok se s rokem sešel a letošní 6. A se opět 
dočkala oblíbené Noci s Andersenem. Večer, 
věnovaný knihám – tentokrát s tématem  
70 let nakladatelství Albatros, jsme si opravdu 
užili. Nejdříve jsme navštívili raspenavskou 
knihovnu, kde jsme se dozvěděli od paní 
knihovnice L. Mičunovičové informace  
o tom, jak to v knihovnách chodí, a poté každý 
z nás hledal knihu vydanou právě 
nakladatelstvím Albatros. Knih to bylo opravdu 
hodně, mnozí z nás se do nich s chutí začetli. 
Po návratu do školy jsme si zahráli několik 
her a užili si společnou zábavu. Stejně jako 
předchozí roky se i tato noc povedla.
Mgr. Dana Málková

 Akce proběhla 28. 3. 2019 v 18:30 hodin
     Dnes již celorepubliková akce pořádaná 
na podporu čtenářství s názvem Noc  
s Andersenem vznikla přesně před devatenácti 
lety.
 Noc s Andersenem se koná u příležitosti 
výročí narození slavného spisovatele Hanse 
Christiana Andersena a má za úkol podpořit 
dětské čtenářství. Je jednou z akcí, kterou 
české knihovny svádí boj v konkurenci  
s populárnějšími médii, boj o zájem dětí  
a dětské čtenáře. Všichni víme, že dnešní 
způsob života dětské četbě příliš nepřeje  
– knihy soupeří s mnoha akčními lákadly od 
bezduchého vysedávání před televizí  
k počítačovým hrám a mobilům. Tento stav 
kritizuje široká veřejnost, nám všem se zdá, 
že dnešní děti nečtou.
      U nás v Raspenavě Noc s Andersenem 
probíhá ve škole. Je škoda, že v naší knihovně 
nemáme k těmto akcím prostory. A tak se 
děti z 6. A s paní učitelkou Málkovou, 

 a paní asistentkou Martinou  přišly podívat 
do knihovny, kde jsme si stručně řekli, jak 
jsou knihy řazeny v regálech, a jak si hledanou 
knihu najdou. Paní učitelka Dana Málková 
jim zadala úkol, hledat knihy s logem Albatros. 
Chvilku to vypadalo, že snad žádné knihy  
s logem nemáme, ale pak se děti rozkoukaly 
a začaly nám je nosit na stolek. Až jsem měla 
strach, že mi vyberou všechny knihy z regálů, 
které tu s logem Albatros máme. Vybrané 
knihy si začaly děti se zájmem samy od sebe 
prohlížet a navzájem ukazovat. 
 Co dodat na závěr! Snad jen, že děti nemusí 
chodit do knihovny pouze povinně s učitelkou 
ze ZŠ, ale mohou se přijít podívat a půjčit si 
knihu také s rodiči a prarodiči. 
 Ráda vás zde v naší knihovně přivítám.
Ladislava Mičunovičová - knihovnice
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Noc s Andersenem 28. 3. 2019

           Noc s Andersenem 
        v raspenavské knihovně
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 V pátek 5. 4. 2019 se naše škola zapojila 
do celosvětového projektu Ukliďmě svět. 
Organizačně celou akci zajistil Žákovský 
parlament, který připravil plakát, osvětu  
a také formuláře a mapy na zakreslení  
a vytyčení úklidových tras včetně míst, kde 
jednotlivé třídy zanechají sesbíraný odpad. 
Po počáteční nevoli některých žáků i rodičů 
se úklidová akce opravdu povedla. Sbíraly 
opravdu všechny třídy od 1. až do 9., zúčastnili 
se žáci ze školy praktické i pomocné. 
Společnými silami se nám podařilo sesbírat 
neuvěřitelných cca 30 pytlů a 13 pneumatik 
– od traktoru, nákladních aut, osobních aut 
i jízdních kol, které jsme ve spolupráci  
s p. Janem Málkem svezli na sběrný dvůr. Je 
s podivem, že se nám po naší obci válí tolik 
odpadu, když máme přímo v obci sběrný 
dvůr, který pro občany Raspenavy vybírá 
odpad zcela zdarma. Je tu hustá síť popelnic 
i těch na tříděný odpad, i přesto se mezi námi 
najde spousta těch, kteří s klidem svůj odpad 
odhodí na zem...       
 

Doufáme, že v dalším roce, kdy plánujeme 
pokračování této akce, bude odpadu  
po Raspenavě ubývat a že se k nám přidá  
i někdo další z řad občanů. Protože každý 
kousek se počítá!
Mgr. Dana Málková

 Ve dnech 29. až 31. března se Zálesáci 
zúčastnili tradičního jarního víkendového 
setkání s libereckou Radovánkou na Hubertce. 
Sešli jsme se tam v pátek kolem 18. hod. Po 
ubytování následovala večeře. Po ní bylo 
tradiční vzájemné seznamování, protože vždy 
mezi nás přijede řada nových. Součástí této 
části programu je i připomenutí, jak se chovat, 
aby se víkendovka vydařila. Pak již následovala 
volná zábava.
 V sobotu dopoledne se vyrazilo na výlet 
k novoměstské kyselce. Výpravu vedli Ondra 
Šimek ze Zálesáků a Nikola z Radovánky. Po 
návratu byl opožděný oběd a po odpočinku 
se hrály různé hry venku. Po večeři, ke které 
si účastníci na venkovním ohništi opékali 
buřty, se konala stezka odvahy, již připravili 
instruktoři, tedy pomocníci vedoucích.
 V neděli se po snídani již jen balilo  
a uklízelo, jako vždy. Protože si každý nemůže 
uklidit jen po sobě, musí se např. udělat 
pořádek ve společných prostorách, jako je 
kuchyně, jídelna, herna, chodby, schody, 
toalety a nanosit ke kamnům uhlí a dřevo, 
byly nejprve rozděleny úkoly. Po obědě jsme 
pak odešli do Hejnic na vlak. Cestou jsme se 
ještě zastavili v Libverdě v cukrárně.
Bagáž byla dětem přivezena a odvezena auty.
 27. dubna se Zálesáci zúčastnili okresní 
přehlídky trofejí, která se konala v libereckých 
Lidových sadech. Ovšem, nebyli se jen podívat 
na trofeje, nýbrž již tradičně spolupořádali 
doprovodný program pro děti, které se na 
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– Ukliďme Raspenavu

   Z činnosti Zálesáků na jaře
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přehlídku přišly podívat se svými rodiči, 
prarodiči nebo vedoucími svých kroužků. 
Děti si zde mohly prověřit své znalosti  
z botaniky, dendrologie, ze života zvěře a jejích 
stop, hub a myslivecké kynologie. Kromě toho 
si mohly zahrát na dendrofon (zavěšené špalíky 
různých dřevin, na něž se hraje paličkou, 
podobně jako na xylofon) nebo hrát pexeso 
s obrysy zvěře, či si sestavit puzzle vydry nebo 
vytvořit obrázek nalepením přírodnin na 
papír.
Mgr. Jaroslav Černý
vedoucí kroužku

 Dne 6. dubna se v penzionu Rychtářův 
statek konala výroční schůze myslivecké 
skupiny Honebního společenstva Raspenava. 
Protože myslivecký rok se počítá od 1. dubna 
do 31. března následujícího roku, hodnotila 
se činnost myslivecké skupiny od 1. dubna 
2018 do 31. března 2019.
 Byly zhodnoceny tyto činnosti  
- péče o zvěř, kde bylo mimo jiné vyčísleno 
množství spotřebovaných krmiv
-  práce v honitbě, kam patří budování různých 
staveb a ochrana polních kultur před škodami, 
působenými zvěří
   -  lov, kde součástí bylo i hodnocení trofejí.
 Jako na každé výroční schůzi, bylo 
postaráno i o žaludky účastníků, a to tím, že 
se podával vynikající zvěřinový guláš a ke 
kávě byl i zákusek.
 Po oficiálním programu přišly mezi nás  
i manželky.
Mgr. Jaroslav Černý
(člen myslivecké skupiny)

 Její vznik, průběh a pustošivé následky; 
údaje o řekách, potocích a ostatních vodách, 
kterých se povodeň dotkla a v této souvislosti 
i o postižených a jejich podpoře.
 Prostřednictvím zpráv i částečného 
vlastního pozorování sestavil August Hübner, 
kancelista (nižší úředník) obchodní komory 
v Liberci.
 Čistý výnos z prodeje (6 krejcarů / 1 ks) 
tohoto spisu věnován postiženým touto 
povodní.
 Základní událost, ve svých následcích 
krutá a politováníhodná až kam sahají lidské 
vzpomínky, byla v Čechách nepochopitelná. 
Šířila v noci z 1. na 2. srpna v severovýchodních 
Čechách, zvláště v Boleslavském a Jičínském 
kraji a v části Saska a Slezska strach a hrůzu 
a připravila zpustošení, které bylo v tak krátké 
době sotva myslitelné a srdcervoucí, když 
potkalo většinu území, ve kterém již beztak 
sídlilo mnoho chudoby.
 Třebaže povodni nic zvláštního 
nenasvědčovalo, přece nesla, vzhledem ke 
svému rozšíření a smutným následkům, 
charakter takové neobyčejné přírodní události, 
že tvoří část dějin dotyčné krajiny.
 Větší povodně, které se tu udály v letech 
1812 a 1846, si starší lidé částečně pamatují 
a jsou zaznamenány v kronikách. Ve srovnání 
se současným (po roce 1858) nedostatkem 
vody byly jen velmi nevýznamné.
 Velké vody na Nise, Úpě, Kamenici, Jizeře, 
Smědé a dalších řekách odplavily v noci  
z 1. na 2. srpna 1858 velký počet domů a ještě 
větší počet hrozil zřícením. Lesy, pole a louky 
byly zpustošeny, úroda zničena, významné 
silnice zaneseny bahnem a pískem nebo úplně 
strženy a na dlouho nepoužitelné. Do provozu 
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Myslivci hodnotili svou činnost

Povodeň 1. a 2. srpna 1858  
v severovýchodních Čechách



- 8 -

byly dány s nevylíčitelným úsilím a za velké 
náklady. Poškozena a mimo provoz uvedena 
byla i většina továren.
 Stovky rodin přišly během pár hodin  
o svůj majetek a tisíce zaměstnanců 
poškozených továren o zaměstnání. Zůstaly 
bez zisku. Mnohé lidské životy padly nevinně 
za oběť rozbouřeným vodám. Největší požáry 
nejsou tak hrozné jako nespoutané vody, které 
se neomezí na malý prostor, na jediné místo 
a s pustošivou silou na míle daleko vše uvrhují 
do nouze a bídy.
 Vzduté vody pustošivě válcovaly nížiny 
ze dvou center. Jedním byl Smrk se svými 
odtoky nebo tzv. Střední jizerský hřeben  
s blízkými vrcholy v Krkonoších. Takřka týden 
trvající, mnohdy velmi silný déšť vystupňoval 
1. srpna v téměř nepřetržitý liják, který vedl 
ke všeobecnému zvednutí horských vod. 
Strach však neměl nikdo. Celou dobu vál vítr 
převážně od západu k východu, který hnal 
mraky plné deště velmi nízko a soustředil je, 
zvláště díky svému zesílení l. srpna odpoledne 
až na vichřici, všechny na předhůří Smrku. 
Zde se vyprázdnily v průtrži mračen, čímž se 
v létě často vyschlé horské potoky proměnily 
ve vodní proudy, které svým prudkým spádem 
zběsile pádily údolími, kde jim ani stromy 
ani zdi nemohly odolat.
 Pro přehled o rozsáhlosti této povodně 
chceme uvést potoky, pramenící v této části 
hor a hrající roli v této katastrofě. Na 
jihozápadní straně Smrku pramení Smědá. 
Zpočátku teče v několika údolích od 
jihovýchodu k severoseverozápadu. Pak se 
otáčí k západu, protéká obcemi Bílý Potok, 
Hejnice, Lužec, Luh, Raspenava a Frýdlant. 
Odtud se vydává severním směrem a u Vsi 
opouští frýdlantský okres, aby se nedaleko 
Zhořelce spojila s Nisou. Smědá je hlavním 
tokem, odvádějícím vody z frýdlantského 
okresu. Jihozápad frýdlantského okresu, 
tvořený albrechtickou výšinou a Oldřichovským 

sedlem, které jsou od větší, severní části okresu 
odděleny, zavlažuje Jeřice, která vzniká z vícero 
malých potoků, pramenících na albrechtické 
výšině a v okolí Oldřichovského sedla. Jeřice 
teče od severovýchodu k jihozápadu  
a u Chrastavy se vlévá do Nisy. Nisa je tvořena 
dvěma potoky (Černou a Bílou Nisou). Jeden 
pramení na Ptačích kupách a druhý na Černé 
studnici. Stékají se u Stráže n. N. a odtud 
nesou název Lužická Nisa (častěji jen Nisa). 
Černá a Bílá Nisa jsou zásobovány vodou  
z řady potočních přítoků.
 Pod vrcholem Maliníku směrem k jihu 
pramení Harcovský potok, protékající 
Harcovským údolím v Liberci (napájí 
Harcovskou přehradu) a tamtéž vtékající do 
Nisy. Během povodně 1858 byl stejně 
nebezpečný jako Nisa sama.  
 Na náhorní rovině u Nové Louky pramení 
Blatný potok, který se po krátkém toku vlévá 
nedaleko Kristiánova do Kamenice, pramenící 
na jižním svahu Ptačích kup a vlévající se u 
Spálova do Jizery jako její nejvýznamnější 
přítok. S Kamenicí se spojují Černá a Bílá 
Desná (na první v letech 1912 až  
1915 postavena přehrada Souš a na druhé ve 
stejných letech přehrada, dnes známá jako 
Protržená, protože se v roce 1916 protrhla), 
které pramení částečně na Vlašském hřebeni 
a částečně na Smědavské hoře.
 Jizera pramení na Velké Jizerské louce  
a u Lázní Toušeň se spojuje s Labem. Přijímá 
do sebe všechnu vodu jižního svahu střední 
části Jizerských hor a jihovýchodního svahu 
Ještědského hřebene.
       Městský a venkovský okres Liberec
 1. srpna v noci, mezi 11. a 12. hod., opustily 
Harcovský potok a jižní rameno Nisy své 
břehy a zaplavily údolí a nižší městské části, 
a sice Kozí plácek a nivu takovým způsobem, 
jaký zde ještě  nebyl zažit. Nábytek, dřevo, 
zboží a ostatní věci všeho druhu byly dravými 
toky odplaveny. Temná noc, ječivý bouřlivý
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vítr, křik lidí, nářek žen a dětí, které zvláště 
ve znepokojení hledaly bezpečí v půdních 
prostorách, protože mnohé domy v této 
městské části stály ve vodě až po střechu  
a lidé se sotva mohli zachránit ve 2. poschodí. 
To vše tvořilo strašlivou scenérii.
 Ačkoli mnozí byli během noci zachráněni, 
museli jiní kvůli nemožnosti záchrany pro 
dravý proud a temnou noc zůstat ve své 
strastiplné situaci až do rána, kdy kolem  
4. hodiny mohly začít záchranné práce. Přesto 
byly rodiny, které zůstaly v domech po celý 
následující den, což jim zvláště při kritickém 
nedostatku potravin přineslo zoufalou situaci.
 Starosta pan Ludwig Ehrlich se sám obětavě 
účastnil záchranných prací. Navzdory počasí 
byl celou noc zaměstnán účelnými činnostmi 
k co možná nejrychlejší záchraně pomoci 
potřebných a celý následující den se se stejnou 
činností nepřetržitě obracel k nešťastným.
 Neméně je zmiňován prezident  
c. k. krajského soudu pan Ernst Schmidt  
z Bergenholdu, který během povodně byl 
nepřetržitě zaměstnán ve vodou zcela 
oplachované budově krajského soudu, aby 
zachránil listiny a zabezpečil naříkající 
zadržené. Vzdutím jednoho toku spadl do 
vody a jen s námahou byl zachráněn před 
smrtelným nebezpečím.
 Ještě před 4. hodinou ranní bylo vířením 
bubnů probuzeno ze spánku ostatní 
obyvatelstvo města, aby spěchalo na pomoc 
postiženým. Nechyběli odvážní muži, kteří 
hned stáli po boku panu starostovi a nabízeli 
všechny síly, aby těžce postižené osvobodili 
z jejich smrtelného strachu. Zvláště pochvalně 
musí být zmíněno c.k. četnictvo, které až po 
ramena stálo hodiny ve vodě
a osoby na střechách s nasazením vlastního 
života přepravovalo do bezpečí.
Celková suma škod, způsobených ve městě 
Liberci činila:

- na domech, mostech, ulicích atd.
                                                 + 34968 zlatých
- na zařízení               + 25255 zlatých 30 krejcarů
- na továrním podniku pana Johanna Liebiega                                          
                                           + asi 100000 zlatých
celkem                  = 160223 zlatých 30 krejcarů
 V městském okresu bylo zaplaveno 296 
domů, z toho se 4 zcela nebo částečně zřítily, 
17 jich bylo zchátralých a 36 závadných. 
 Podnik pana Johanna Liebiega utrpěl 
největší škodu. Byl kolem dokola uzavřen 
vodou, která rychle naplnila velký tovární 
dvůr, všechny přízemní prostory, sklady  
a kanceláře a tam, kde během dne jsou  
v činnosti stroje, způsobila obrovské zpustošení, 
a to tím, že zničila drahé stroje a mnoho zboží 
buď zcela odplavila  nebo z velké části udělala 
neupotřebitelným, protože je v pozdním 
nočním čase nebylo možno zachránit. Velká, 
na továrnu navazující krásná zahrada byla 
celá zatopena a podobná nějakému jezeru, 
ozdobný železný zahradní plot, zasazený do 
žuly, byl kromě kusu zahradní zdi stržen, 
silnice před továrnou vyryta a vedle stojící 
prádelna z větší části zdemolována. Majitel 
továrny pan Johann Liebieg sám málem přišel 
o život. Rozhodl se totiž, když voda stále 
stoupala, zachránit knihy a spisy ze své 
kanceláře. Během této činnosti prolomil vodní 
proud najednou okno a tímto otvorem 
okamžitě vysoko naplnil kancelář vodou  
a pan Liebieg byl vržen na podlahu. Podařilo 
se mu zvednout a dostat se k domovním 
dveřím; když je chtěl otevřít, přirazila je voda  
a přitiskla mu silou jednu nohu a v této pozici 
musel setrvat. Oba při vyklízení přítomní 
zřízenci nebyli velkým nahromaděním vody 
ve stavu vysvobodit ho z této nebezpečné 
situace. Konečně ho osvobodilo vícero mezitím 
sem přispěchavších jeho lidí, kteří ho pak  
v mdlobách přenesli do jeho pokoje, kde se 
zase brzy šťastně zotavil.
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Ve městě samotném, stejně jako ve venkovském 
okrese, se nemusely ztráty na lidských životech 
oplakávat; sice se stalo, že ve 2 ráno jeden 
12tiletý chlapec, který s vícero kamarády lovil 
sem připlavené dříví, byl stržen vlnami a byl 
unášen téměř 10 minut, kdy byl většinou pod 
vodou a v největším smrtelném nebezpečí; 
obětavým úsilím vícero odvážných mužů  
z přítomného množství lidí se podařilo tohoto 
nešťastníka, považovaného již za ztraceného, 
zachránit.
 Kromě již vylíčené devastace byly  
v městském okrese vodou demolovány 
nemocniční most, most na pražské silnici  
a most u staré valchy naproti Hornímu 
Růžodolu a protrženy na více místech vodní 
hráze na divokých říčních korytech a umělé 
příkopy.
Ve venkovském okrese byla způsobena 
následující strašlivá zpustošení: 
 1. U továrny Franze Nehwalda  
č. 83 v Ruprechticích podemlet dřevěný domek, 
který byl z největší části zdemolován, jezy  
a dva mosty strženy a odplaveny, stejně jako 
asi 3 ½ korce (0,98 ha) krásně založené zahrady 
zcela zničeny.
 2. U továrny Ferdinanda Schmidta tamtéž 
stržen most.
 3. Dům Antona Luxe č. 157 se stal kvůli 
částečnému zřícení neobyvatelným.
 4. U továrny pana Josefa Pilze č. 91 stržen 
most.
 5. U továrny Anton Trenkler a synové  
č. 60 demolována stáj a zcela zničeny jez, most 
a přítokový příkop, vedoucí k vodárně pana 
Mauermanna.
 6. Vodní stěna a zahrada u pana Antona 
Mauermanna č. 116 zdemolovány.
 7. Panu Johannu Mauermannovi  
č. 53 zdemolovány jez, louka a pole.
 8. Silnice ze Stráže n. N. do Kateřinek místy 
až na základ odplavena a učiněna zcela 
nesjízdnou.
  

 9. Horní část továrny pana Adolfa 
Jochmanna v Kateřinkách až do poloviny 
budovy zřícená, most a jez strženy a drahé 
stroje, nářadí a zásoby zboží vodou odneseny.
 10. Sklady u továrny pana Ignaze Salomona 
tamtéž zcela zdemolovány. Dřevěný most za 
touto továrnou zničen.
 11. Střední část 3 patrové továrny Blaschke 
a spol. z 1/3 zcela zničena až po krovy a mnoho 
drahých stavů a přístrojů, dokonce celé balíky 
česané příze odplaveny. Tamtéž byly zničeny 
budova, stojící před továrnou a most, který 
se okolo 11. hodiny v noci s velkým hlukem 
zřítil.
 12. Panu Antonu Jägerovi č. 1 byly zničeny 
kůlna, jez, přítokový příkop a vodní stěna.
 13. Leopoldu Rösslerovi č. 92 odplaven 
most.
 14. U Riedelova mlýna byl vodou odnesen 
kamenný most, mlynáři samotnému strženy 
jez a vodní stěna a odplaveno nějaké množství 
klád stavebního dříví, které spolu s dlažebními 
kostkami a vyvrácenými stromy byly hlavní 
příčinou škod v dolním údolí.
15. Sklad zásob, jez, vodní stěna a zahrada  
u továrny pana Augusta Hiebela byly z větší 
části zdemolovány.
 16. Kamenný tzv. Winkelův most 
zdemolován.
 17. Nákladný jez továrny pana Josefa 
Schütze zdemolován a na budově způsobena 
značná škoda.
 18. U pily hraběte Clam-Gallase 
zdevastovány komora vodního kola a jez.
 19. Stěna č. 81 Rosalie Keilové, stejně jako 
jez a louka zničeny.
 20. Dům č. 83 pana Eduarda Trenklera 
částečně zřícen, všechny vodní stěny a jez 
zničeny, vícero stovek sáhů pozemků odplaveno 
a cesta vedoucí k továrně zcela zničena.
 21. Jez a přítokový příkop pana Adolfa 
Horna (zničeny?).
 22. Jez č. 84 pana Franze Hübnera (zničen?)
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23. Jez, vodní příkop a kůlna č. 86 panaAntona 
Ullricha (zničeny?). 
 24. Dvě kůlny, jez a přítokový příkop  
č. 91 pana Ferdinanda Leubnera, stejně jako 
silnice tamtéž do Rudolfova (zničeny?).
 25. Jez č. 90 Josefa Hoffmanna zdemolován.
 26. Panu Antonu Jägerovi v Rudolfově 
zničeny dva jezy, zpustošena louka a stržena 
vodní stěna.
 27. V Rochlicích strženy silnice a starý 
poškozený most a podemlet a poškozen nový 
dřevěný most, stržen jez vedle a odplaveno 
mnoho pozemků.
28. Ve Stráži n. N. byl zcela odplaven kamenný 
most na frýdlantské silnici a před ním se 
nacházející kamenná socha sv. Jana  
z Nepomuku nebyla nikdy opět nalezena.
 29. Ve Vratislavicích vnikla voda do vícero 
domů a most u zámeckého mlýna byl velmi 
poškozen.
 30. Ve Starém Harcově byly strženy hráze 
dvou rybníků.
 Celkové úředně stanovené škody obnášely 
jen v kateřinském údolí včetně silnic  
148,61 zlatých.
                 Frýdlantský okres
 Povodeň postihla téměř celý okres, málo 
obcí zůstalo před ní uchráněno. Voda Smědé 
vtekla do Frýdlantu ve směru od nájemního 
mlýna takovou silou, že se nově postavené 
domy zřítily (město bylo po velkém požáru 
v r. 1853 znovu vybudováno) a byly odplaveny, 
a to tak, že po nich sotva zůstaly nějaké stopy. 
Celá niva a valcha byly zaplaveny a ve městě 
stály 4 lokty (l loket=0,59 m) vody. 7 domů 
(5 kamenných a 2 dřevěné), z nichž  
4 (č. 493, 503, 510 a 511) byly jednoposchoďové 
a 3 (č. 502, 512 a 513) byly přízemní, se zcela 
zřítilo a kromě toho 16 jiných domů bylo 
značně poškozených. Všechny jezy a mosty, 
s výjimkou pivovarského mostu, byly strženy 
a z hraběcího dřeviště (sklad dřeva u řeky, 
kam bylo připlaveno v podobě vorů) bylo 

odplaveno 130 sáhů (1 sáh = 1,79 m) dřeva. 
 V jednom z domů se v okamžiku jeho 
zřícení nacházelo vícero lidí, kteří se nemohli 
zachránit jinak, než ve stěně u půdy vykopat 
otvor a tak vylézt. Bědování a volání o pomoc 
ohrožených bylo strašlivé. Obklopeno tekoucí 
vodou hledělo 66 osob v tomto domě vstříc 
jisté smrti. Jen díky obětavému úsilí dozorce 
c.k. finančí stráže (celníků) pana Josefa Watzka, 
c.k. úředního sluhy Lufta, kočího u kupce 
Bittnera, zahradníka hospodského Pohla  
a továrního dozorce Schlesingera může všech 
66 osob děkovat za svůj život; zvláště 
jmenovaný c.k. dozorce měl největší podíl na 
jejich záchraně, zatímco se vzácným pohrdáním 
smrtí šel vstříc otevřenému nebezpečí, jednu 
po druhé snesl 61 osob na zádech po žebříku 
a předal jiným zachraňujícím k transportu 
na pevnou zem.
Musí být zmíněn také jirchářský mistr Franz 
Fetters, který z prvního patra jednoho ve vodě 
stojícího domu s pomocí žebříku zachránil  
4 osoby.
 Nadlesní pan S. zachránil v nejvyšší nouzi 
sebe a svou rodinu, všechno ostatní musel 
přenechat náhodě. Po jeho zelinářské zahradě 
nezůstalo ani stopy.
 Jeho Excelence pan hrabě Clam-Gallas, 
který byl právě přítomen na svém zboží 
(panství) ve Frýdlantě, odebral se tohoto 
katastrofálního rána ihned na místo neštěstí, 
aby ve své osvědčené lidské laskavosti 
nešťastníkům radou i činem pomohl v nouzi.
 Ve venkovském okrese byly zatopeny obce: 
Hejnice, Libverda, Bílý Potok, Minkovice, 
Raspenava, Luh, Lužec (poslední dvě byly  
v té době samostatné), Višňová, Víska, 
Předlánce, Poustka, Boleslav a Ves; v posledních 
6 obcích a v Minkovicích stála většina domů 
pod vodou, aniž by utrpěly významnější 
poškození; voda tam zpustošila všechny 
pozemky a zničila polní plodiny, z mnohých 
pozemků strhla vícero sáhů ornice a místy  
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přes nejkrásnější louky vyryla nové říční 
koryto. 
 Nejsmutnějším se toto neštěstí stalo pro 
malé domkáře (majitele malých domků  
s kousky pozemků), bydlící v Luhu a Raspenavě 
podél Smědé, jejichž pozemky o několika 
málo sázích u jejich nuzných obydlí byly zcela 
zničeny. Všechny jezy, umělé příkopy vodáren 
v Bílém Potoce, Lužci, Raspenavě a Frýdlantě 
byly zničeny. Dokonce malý Sloupský potok, 
který teče Ferdinandovem, způsobil významné 
zpustošení. Tamní papírna jím byla připravena 
o jez, náhon a výrobky.
 V Bílém Potoce byl jeden dům zcela zničen 
a jiný významně poškozen. 6 mostů přes 
Smědou a 13 mostů a stezek na přítocích, pak 
mnoho set centů (1 cent= 50 kg; nejedná se 
o metrický cent) těžké kameny jako plevy 
proudem utrženy.
 V Hejnicích byly 2 domy zničeny a kromě 
velkého kamenného mostu všechny mosty  
a stezky strženy.
 V Luhu byly 3 domy zcela a 4 více nebo 
méně zničeny.
 Okresní silnice přes Raspenavu, Luh, Lužec, 
Hejnice až do Bílého Potoka byla místy 
zdemolována a posloužila Smědé jako nové 
koryto.
Způsobené škody obnášely v zaokrouhlené 
sumě ve městě Frýdlantě........67000 zlatých
v celém okrese přibližně………..200000 zlatých
 Mezi to jsou započítána i poškození 
veřejných cest, mostů atd.
Mgr. Jaroslav Černý (kronikář)

 V sobotu 13. 4. 2019 přivítala v obřadní 
síni městského úřadu Raspenava paní 
zastupitelka Hana Vilímová a paní matrikářka 
Jaroslava Kasalová nové občánky Raspenavy.
 Z celkového počtu 12. pozvaných miminek

jich přišlo 9, s rodiči a dalšími příbuznými. 
Z 9. miminek bylo 6 holčiček a 3 chlapci.
 Tradičně rodiče pro své miminko dostali 
dárek, a to malou deku a knihu (leporelko). 
A maminky dostaly krásnou kytičku.
 Vítání občánků zpestřily svým vystoupením 
děti ze základní školy Raspenava.
 Miminkům přejeme, ať se jim v životě daří, 
jsou zdravá a obklopena milující rodinou  
a přáteli. Rodičům přejeme hodně trpělivosti, 
pevné nervy a hlavně radost ze svých potomků.
MěÚ Raspenava

ZKONTROLUJTE STRÁNKU V NÁHLEDU!
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  První letošní vítání občánků
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 Horská služba Jizerské hory ve spolupráci 
se Zdravotnickou záchrannou službou 
Libereckého kraje začala letos v zimě jako 
první v České republice podávat zraněným  
léky na tlumení bolesti. Pacientům, kteří jsou 
v pro záchranáře těžko dostupném terénu, 
tak mohou horští záchranáři účinně zmírnit 
bolest ještě před příjezdem zdravotníků. 
Podávání léku a proškolení členů horské služby 
probíhá pod vedením lékařky HS a ZZS LK 
Lucie Langové.
 „Tento lék slouží k tlumení bolesti a pro 
svůj způsob podání formou inhalace a pro 
rychlý a efektivní nástup účinku je pro kolegy 
z horské služby ideálním pomocníkem,“ říká 
Langová. Vysvětluje, že pro pacienty se jedná 
o revoluční novinku, která zkracuje mnohdy 
zbytečně dlouhou dobu trávenou v bolestech. 
 „Pokud se postižený zraní v oblasti, kam 
se záchranáři nemohou sanitními vozy dostat, 
což se u běžkařů či cyklistů stává poměrně 
často, musí členové horské služby volit jinou 
variantu přístupu k místu nehody, nejčastěji 
na lyžích, skútrech nebo pěšky. V případě, že 
měl zraněný takové bolesti, které znemožnily 
jeho vyproštění a manipulaci s ním, nezbývalo, 
než přivézt na místo lékaře nebo záchranáře, 
který mu mohl podat tišící léky, což ale zásah 
prodloužilo až o několik desítek minut. 
„Potřebujeme-li vyprostit z nepřístupného 
horského terénu například člověka se zlomenou 
končetinou, kdy se bolest při manipulaci 
zvyšuje i sebemenším pohybem úlomků kostí, 
je to téměř nadlidský úkol. Nikdo nechce 
jinému působit bolest,“ vysvětluje náčelník 
Horské služby Jizerské hory René Mašín. 

 Podat lék zraněnému ovšem nemůže nikdo 
bez patřičného proškolení, které vede právě 
Lucie Langová. „Je třeba, aby členové horské 
služby uměli rozlišit případy, kdy je podání 
léku vhodné a kdy je naopak lépe vyčkat na 
zdravotnickou záchrannou službu. Pacient 
musí vnímat a komunikovat, musí být oběhově 
stabilní a nesmí být pod vlivem alkoholu nebo 
jiné návykové látky. Stejně tak nesmí mít vážné 
onemocnění jater nebo ledvin,“ zdůrazňuje 
Langová. Dodává, že se inspirovala zkušenostmi 
zahraničních kolegů pracujících ve 
vysokohorských oblastech, kde se tento lék 
úspěšně používá již několik let.
 A proč je jeho zavedení tak důležité právě 
v Jizerských horách? Zejména proto, že právě 
ony jsou českým rájem běžkařů a cyklistů. 
Tito sportovci se velmi často dostávají daleko 
od cest přístupných sanitním vozům, navíc 
bývají většinou oblečení poměrně nalehko. 
Pokud zůstanou zranění ležet někde v terénu 
či ve sněhu, dochází u nich velmi rychle  
k prochladnutí a s tím spojeným závažným 
zdravotním komplikacím, které mohou vést 
až k ohrožení života. Zde je cílem co nejrychlejší 
předání pacienta zdravotníkům a tedy i včasné 
umožnění manipulace a transportu pacienta, 
což bez tlumení bolesti zraněného někdy není 
možné. Proto jsme za možnost podání 
analgetik horskou službou velmi vděčni,“ 
dodává Langová.
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V Jizerských horách 
může ve spolupráci se 
ZZS LK podávat 

            analgetika i Horská služba
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 Je to každý rok stejné. S volnými dny  
a sluníčkem jakoby lidé zapomněli na opatrnost 
a Zdravotnická záchranná služba vyjíždí se 
zvýšenou frekvencí k úrazům. Teplé dny lákají 
ke hrám a sportovním aktivitám. Hlavními 
příčinami dětských úrazů jsou většinou 
nedostatečný dohled dospělých, přecenění 
vlastních schopností, podcenění rizika  
či chybějící bezpečnostní pomůcky. 
 Právě absence ochranných pomůcek je 
opravdu nejčastějším důvodem zranění dětí 
při sportu a venkovních aktivitách.  Pokud 
by je děti měly, helma nebo chrániče v případě 
pádu dokáží úrazu mnohdy zcela zabránit  
nebo alespoň rozsah zranění zmírnit. Základní, 
a pro děti povinnou ochrannou pomůckou, 
je přilba – a to nejen při jízdě na kole. Měla 
by být naprostou samozřejmostí také při jízdě 
na koloběžce, skateboardu nebo bruslích.  
A to nejen při delších vyjížďkách či výletech, 
ale i při projížďkách po vesnici nebo okolí 
domu, kde mají děti pocit bezpečí.
 Letní zdravotní rizika se však nevyhýbají 
ani dospělým. Tento trend je obecně ovlivněn 
zvýšenou aktivitou všech obyvatel  
– cestováním, sportováním, při kterém lidé 
neodhadnou své síly, zahrádkařením, 
kutilstvím. 
 Nezapomeňte, že opatrnosti není nikdy 
dost. Na co dbát především?
               SPORT
 Nepřeceňujte své síly, zejména pokud 
během roku pravidelně nesportujete. Pro 
sport si vybírejte terén, který odpovídá vašim 
silám a schopnostem. Nepodceňujte 
bezpečnost a používejte ochranné prostředky, 
například přilby a chrániče.
             KOUPÁNÍ
Dbejte na dodržování známých pravidel:

neskákat do neznámé vody či nechodit do 
vody rozehřátí. Opatrní by měli být především 
kardiaci, epileptici, lidé s vysokým krevním 
tlakem a všichni, kdo trpí nějakým chronickým 
onemocněním. Malé děti u vody vždy hlídejte. 
Kruhy na koupání a rukávky nejsou v žádném 
případě plnohodnotnou ochranou neplavců.
             POBYT NA SLUNCI 
 Vystavení pokožky slunečním paprskům 
by nemělo být naráz, ale postupné. 
Nezapomínejte na kvalitní opalovací krémy, 
čepici a sluneční brýle. Vyhnete se tak 
spáleninám, úžehu, který vzniká při pobytu 
na slunci, či úpalu, který je způsoben pobytem 
v horkém prostředí. Nepodceňujte svůj 
aktuální zdravotní stav a dodržujte pitný 
režim, úměrně se oblékejte, noste pokrývku 
hlavy.
            DOPRAVNÍ NEHODY
 O prázdninách vyjíždí na silnice mnoho 
řidičů, kteří nejsou zvyklí na běžný provoz  
a často nedokážou odhadnout své schopnosti. 
V letním horku se navíc i nejzkušenější řidič 
mnohem rychleji unaví a ztratí na ostražitosti. 
Jakmile za volantem pocítíte únavu nebo slabo 
z přehřátí, zastavte, nadýchejte se čerstvého 
vzduchu, napijte se, udělejte si přestávku nebo 
si i na chvíli zdřímněte.
           ALKOHOL
Především o prázdninách mládež 
experimentuje s drogami a alkoholem, a tak 
naši záchranáři často ošetřují nezletilé 
intoxikované osoby. Alkohol snižuje odhad 
míry rizika a lidé pod jeho vlivem přeceňují 
své schopnosti i síly.
Michael Georgiev 
Zdravotnická záchranná služba Libereckého 
kraje

ZKONTROLUJTE STRÁNKU V NÁHLEDU!
Obsah stránky se může lišit. V tisku bude rozložení stránky stejné jako v náhledu.

Kvalita zobrazení náhledu je z důvodů rychlosti záměrně snížena. Tisk bude v plné kvalitě.

   Letní prázdniny – pozor na     
                       úrazy!
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  Zdravotnická záchranná služba Libereckého 
kraje bude od letošního 15.5., tedy ode Dne 
linky 155, oceňovat ty, kdo svým příkladným 
postupem výrazně přispějí k záchraně lidského 
života. Záchranáři tak chtějí vyzdvihnout 
důležitost těch, kdo na operační středisko 
volají a poskytují první pomoc do příjezdu 
sanity. O každém konkrétním ocenění budou 
rozhodovat právě operátoři linky 155.
 Ocenění bude symbolické, vybraným lidem, 
jejichž postup při telefonátu nebo postup při 
záchraně pacienta bude příkladný, zašle ZZS 
LK poděkování a samolepku s nápisem 
„Pomohl jsem zachránit lidský život.“ Počet 
těch, kdo ji získají, odhaduje tiskový mluvčí 
ZZS LK Michael Georgiev na cca 20 ročně. 
„Lidé, kteří volají na linku 155, jsou většinou 
ve velkém stresu. Chceme tímto způsobem 
poděkovat těm, kdo se mu nepoddají a v zájmu 
záchrany lidského života zachovají chladnou 
hlavu. To nám v naší práci velmi pomáhá,“ 
vysvětlil Georgiev.
 Minuty od prvního zavolání na linku  
155 do okamžiku, kdy přijede zdravotník, 
ubíhají někdy velmi pomalu. Právě ony ale 
mohou být pro přežití postiženého a další 
kvalitu jeho života rozhodující. „Jsou to 
minuty, kdy záchrana života leží na volajícím 
a jeho spolupráci s operátorem dispečinku. 
Musí přesně popsat situaci na místě a přesně 
dodržet pokyny zdravotnických operátorů.  
I pro nás jsou ty minuty někdy velmi dlouhé,“ 
popisuje Kramář.
 „Dobrý den, Záchranná služba. Jak Vám 
mohu pomoci?“ Stejná nebo velmi podobná 
věta zazní přitom po celé republice každých 
15 vteřin. Každých 15 vteřin se najde někdo,

kdo nutně potřebuje pomoc zdravotníků pro 
sebe nebo pro své blízké. Každých 15 vteřin 
operátoři na dispečinku rozhodují, kam poslat 
sanitu, kam lékaře, kam „jen“ zdravotníka. 
Každých 15 vteřin rozhodují o lidských 
životech. Každých 15 vteřin aktivně pomáhají. 
Provoz linky 155 je nepřetržitý. Nestane se, 
že by vyzvánějící telefon nikdo nezvedl.
 Právě proto je pro operátory spolupráce  
s těmi, kdo jsou na místě u zraněných nebo 
nemocných, tou nejdůležitější. Musí  se 
spolehnout na jejich popis situace a  musí jim 
poskytovat pokyny tak, aby je správně 
pochopili a aby i naprosto neinformovaný 
člověk dokázal zabezpečit první pomoc 
postiženému, případně sám sobě. Pro tuto 
činnost  jsou operátoři speciálně vyškoleni. 
Právě proto mohou prostřednictvím telefonu 
pomoci volajícímu provádět postupy pro 
záchranu života do doby, než na místo dorazí 
záchranáři.
 Den linky 155 si připomínáme 15. května.

Michael Georgiev 
Zdravotnická záchranná služba Libereckého 
kraje
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       Zdravotnická záchranná
     služba ocení postup volajících
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 Muchomůrka zelená (Amanita Phalloides) 
je nejen naše, ale i celosvětově nejjedovatější 
houba. V některých letech je velmi hojná  
a navíc roste nezřídka spolu s holubinkami, 
s nimiž je nezkušení houbaři zaměňují. Tato 
muchomůrka má na svědomí nejvíce 
smrtelných otrav. Mohutné bílé pochvě, z níž 
houba vyrůstá, se příhodně říká kalich smrti.

Tato muchomůrka roste od června do října 
v teplých listnatých lesích, zejména pod duby 
na vápenitých půdách, ale vzácně vyrůstá  
i pod jehličnany, zejména pod borovicemi. 
Tato nebezpečná houba obsahuje falotoxiny 
a amatoxiny, které způsobují poškození jater. 
Měl by ji dobře znát každý houbař, protože 
jediná možná záměna může mít fatální 
následky.
 Zmiňuji se o ní, protože roste i v okolí 
Raspenavy a Frýdlantu.

Vladimír Hudec alias Hříbek

 Klobouk této muchomůrky je 5-15 cm 
široký, polokulovitý, později vyklenutý, 
nakonec ploše rozložený, hladký, za vlhka 
trochu slizký, olivově zelený, žlutozelený, 
šedozelený nebo modrozelený, vzácně i čistě 
bílý. Lupeny jsou husté, volné a bílé, ve stáří 
zelenavé. Válcovitý třeň je 6–15 cm vysoký, 
1–2 cm široký, zpočátku plný, později dutý, 
bělavě nazelenalý, žíhaný. Vyrůstá z bělavé, 
nahoru odstávající pochvy. V horní části třen 
obepíná svěšený, blanitý, na svrchní straně 
rýhovaný prsten. Dužnina je bílá, až lehce 
žlutozelená. Vůně a chuť je mírná, příjemně 
nasládlá. Různí lidé, kteří přežili otravu, 
shodně uvedli, že je to jedna z nejchutnějších 
hub.

 O víkendu 17. -  19. května letos proběhly 
po dvou letech další Valdštejnské slavnosti ve 
Frýdlantu. A jak je zvykem, tak České dráhy 
posilují pravidelně své soupravy. Letos tak na 
naše koleje vyjela senzace pro fanoušky 
železnice v podobě brejlovce a tří klasických 
vozů. V noci na sobotu se však stala i jedna 
nemilá věc, kdy byl motorový vůz 840 Stadler 
posprejován vandaly ve Frýdlantu. 
Foto: mimořádná posílena souprava, která  
k trati přilákala několik šotoušů (fotografů).
Dušan Pfohl ml.
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         Houbařské okénko

         Nazelenalá hrozba

Mimořádné vlaky v Raspenavě
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 Narodila se v poválečné době v krásném 
hornatém kraji ve Velkém Rovném na 
Slovensku. Pochází z devíti sourozenců. Její 
maminka měla troje dvojčata a ona sama  
z jedněch pochází. Neměli to lehké, tatínek 
jezdil po železnici, jako obsluha parního kotle 
a tak veškerá péče o rodinu byla na mamince. 
Práce, která by usnadnila život celé rodině 
nebyla. Tak se jako 12letá vydala za prací  
z rodného kraje do Ostravy. Tam pracovala 
na stavbě u zedníků. Byla to těžká práce pro 
malé děvče a tak se pak přesunula směrem 
na jih do Brna. Zde pracovala v době 2. Světové 
války ve zbrojovce v Brně. Práce byla vzdálená 
20 km od ubytování, doprava žádná, chodila 
pěšky.
 Mnohokrát ji v noci v lese zastavila německá 
hlídka a ona se bála od strachu i dýchat. 
Vyráběla se zde munice pro frontu a za každý 
špatně vyrobený tovar jim byla z té almužny, 
kterou dostávali sražena pokuta. Takže z těch 
pár haléřů ji ještě ubrali.
 Po válce se dostala do Čech, kde pracovala 
na různých místech. Jedním z nich byla práce 
v Přádelnách vlny, kde se seznámila se svým 
mužem Antonínem Plutou a v roce  
 

1954 uzavřeli manželství. Narodila se jim 
dvojčata a po dvou letech ještě dcera. Tam 
pracovala až do svého odchodu na zasloužený 
odpočinek ve svých padesáti pěti letech. Ale 
i pak nezahálela, chodila vypomáhat do jeslí, 
školky, frýdlantské nemocnice. Ještě dnes si 
vzpomene, jaké to tam bylo.
Na závěr bych touto cestou chtěla poděkovat 
zástupcům z města Raspenavy, kteří přišli  
v zastoupení pana starosty Pavla Lžičaře, paní 
Jaroslavy Kasalové, paní Ladislavy 
Mičunovičové a paní Blažkové z České správy 
sociálního zabezpečení v Liberci osobně 
popřát, a která také doručila blahopřání 
ministryně práce a sociálních věcí Jany 
Maláčové.
Hrnková H. dcera
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Paní Anna Plutová  oslavila 4. 4. 2019       
       neuvěřitelné   sté narozeniny.

        Oslava stých narozenin
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z Hrádku nad Nisou a zazpívá také hrádecký 
sbor. Po mši svaté se všichni sejdeme na 
posezení s poutním gulášem, ale také na 
přednášku o restaurování a historii naší 
obnovené raspenavské Madony. Farní areál 
Betánie bude v ten slavný den otevřen všem 
lidem dobré vůle.
 Dění ve farnosti můžete sledovat  
i prostřednictvím internetu:
WEB: http://farnosthejnice.cz 
FACEBOOK:
http://www.facebook.com/Raspenava

Ing. Rostislav Dvořák

 V sobotu 4. května se uskutečnil 46. ročník 
tradičního pochodu do Jizerských hor. I přes 
nevlídné deštivé počasí se letos  na trasy vydalo 
celkem 181 účastníků. 101 turistů si prošlo 
nejkratší trasu přes LázněLibverdu a Hejnice. 
Trasa 20 km vedla z Lázní Libverda dále ke 
Spálené hospodě a Hubertce a vydalo se na 
ni 44 turistů. 13 odvážlivců se poté rozhodlo 
pro nejdelší 30 km trasu, která je zavedla až 
na nejvyšší vrchol české části Jizerských hor 
Smrk, kde je přivítala mlha a sníh. Dvě 
nabízené cyklotrasy si vybralo 23 cyklistů,  
6 z nich absolvovalo tu delší  60 km, která je 
mimojiné zavedla na Jizerku. Cesta nebyla 
jednoduchá a všechny obdivujeme za jejich 
výkon. Nejmladším účastníkem pochodu bylo 
dvouměsíční miminko, nejstaršími účastnicemi 
byly turistky narozené v roce 1933. Na pochod 
se vydali lidé z různých koutků republiky. 
Kromě obyvatel z frýdlantského výběžku také 
například z Liberce, Hrádku nad Nisou, 
Jablonce nad Nisou, Hodkovic nad Mohelkou, 
Mladé Boleslavi, České Lípy, Prahy, Děčína, 
Ústí nad Labem, Turnova či Hradce Králové.

 Všichni byli v cíli odměněni diplomem, 
gulášovou polévkou a hrnečkem na čaj nebo 
kávu od sponzora pochodu (Garážová vrata 
Zdeněk Šmíd, Raspenava). Za pomoc v jídelně 
a za organizační pomoc děkujeme manželům 
Chvojkovým, paní Marelové, paní Přibové, 
paní Černé a paní Wildnerové. Za poskytnutí 
prostor školní jídelny děkujeme ZŠ a MŠ 
Raspenava. Za finanční a materiální pomoc 
Městu Raspenava. Pokud byste v příštím roce 
měli chuť a zájem pomoci nám při zajištění 
organizace pochodu (např. kontrol na trasách, 
při přípravě nebo výdeji občerstvení)  
či poskytnutí sponzorského daru budeme 
moc rádi. V tomto případě nás kontaktujte 
na e-mailovou adresu:     
jana.lipenska@raspenava.cz
 Všem děkujeme za účast a těšíme se na 
příští 47. ročník 2. 5. 2020.
za KČT Raspenava, Jana Lipenská
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        Raspenavský pochod 
            Jizerkami 2019
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 Jaro s sebou přineslo dvě velké oslavy. 
Mateřídouška oslavila na začátku dubna  
16 let a u této příležitosti uspořádala i den 
otevřených dveří. Velice nás potěšil zájem 
nejen současných návštěvníků, ale především 
i těch, co již nastoupili do školky, školy a stále 
se vracejí.  Druhá velká oslava patří jen dětem 
– slavíme Den dětí akcí Pohádkový les. Moc 
děkujeme všem sponzorům a dobrovolníkům, 
kteří se na akci podíleli, ale musíme si 
povzdychnout, jak je rok od roku těžší sehnat 
30 dobrovolníků, kteří by nám pomohli akci 
uspořádat. Můžeme zajistit a připravit hodně, 
ale stoupnout si na 10 stanovišť v různých 
maskách dva pracovníci skutečně nedokáží, 
na to je třeba pomocníky. 24. ročník 
Pohádkového lesa byl v mnohém tradiční 
včetně opékání vuřtů (děkujeme panu 
Kloučkovi), 10 stanovišť s úkoly a zábavným 
programem v podobě kouzelníka a klauna. 
Nechyběla však jedna veliká novinka v podobě 
změny trasy a cílového místa – letos poprvé 
cíl na koupališti v Hejnicích, moc děkujeme 
za pohotovou nabídku skvělého zázemí pro 
realizaci akce.
 Začátek roku s sebou přináší i povinnosti 
v podobě shánění finančních prostředků na 
rok 2019, i letos jsme potěšeni, že Město 
Raspenava podpořilo naší činnost. Děkujeme. 
Velký dík pak patří i Libereckému kraji, městu 
Hejnice a MPSV, kteří podpořili naše hlavní 
projekty zaměřené na činnost organizace 
téměř 700 000 Kč – Aktivizační zařízení pro 
rodiny a projekt Rodičem se nikdo nenarodí.  
Díky těmto projektům vás můžeme pozvat 
do Mateřídoušky i na letní program. Mimo 
pravidelné nabídky v podobě aktivizačních 
programů, svépomocných skupin, besed, 
tvůrčích dílen nabízíme letní týdenní tábor 
pro rodiče s dětmi a pravidelné prázdninové

výlety každé úterý. A aby čas do prázdnin 
rychle utekl, zveme vás 11. 6. na výlet za 
včeličkami a 20. 6. na výlet do ZOO. Více  
o programu najdete na našem webu   
www.materidouska.net a na našem facebooku.
Těšíme se na setkání s vámi na programech.
Za Centrum Mateřídouška, z.s. 
Alena Nováková

 Raspenavské tvořivé hrátky se tradičně 
odehrávají v měsíci květnu v krásných 
prostorách raspenavské fary a rozkvetlé farní 
zahrady. Příprava takovéto akce je velmi 
náročná. Cílem všech organizátorů  
a zapojených dobrovolníků je zajistit v časovém 
předstihu vše potřebné, ke zdárnému průběhu 
akce. Vymyslet a připravit výtvarné dílničky 
pro děti i dospělé, k oživení příjemné atmosféry 
společného tvoření přizvat známé výtvarníky, 
malé i velké hudebníky, tanečníky a herce, 
zajistit příjemné zázemí pro všechny účastníky 
atd.
 Ve čtvrtek 23. května bylo možno 
zaslechnout ze zahrady zvuky motorových 
pil. To začínali pozvaní řezbáři vytvářet  
z dubových kmenů Betlém, pro naše město 
Raspenavu. Betlém by měl  být v čase 
adventním instalován v místě městských 
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          Jaro v Mateřídoušce

 OHLÉDNUTÍ ZA RASPENAVSKÝMI    
       TVOŘIVÝMI HRÁTKAMI 2019
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vánočních slavností.  
 Páteční návštěvníci Tvořivých hrátek se 
již mohli připojit k tvoření v připravených 
dílničkách. Vznikaly zde krásné šperky, 
dřevěné lodě, gelové svíčky s dary moře, 
malované polštářky a tašky, větrníky, 
„hmyzáčci“ z kolíčků, loutky, obrázky  
z přírodnin, květinové věnce apod. Páteční 
podvečer oživilo vystoupení skupiny Kmeti 
a Irské sestry se svým tanečním vystoupením. 
Mnozí využili i možnosti opéci si vuřtíky 
podle své chuti na připraveném grilu. Ve 
spolupráci s Raspenavskou farností jsme mohli 
návštěvníky večer pozvat i do raspenavského 
kostela na koncert středověké lidové a duchovní 
hudby v podání vynikajícího muzikanta 
Tomáše Najbrta.
 Hlavní kulturní program byl přichystán 
na sobotu 25. 5. 2019. Na dopolední dílničky 
přijely i dvě delegace s dětmi z Czernawy  
a Gryfowa Slazki s veselou MUZIKOU ZE 
DVORKA. Odpolední galaodpoledne uvedly 
děti z raspenavské MŠ, vystoupila zde skupina 
Proudy, svými tanci obohatila program country 
skupina Nord River, pohádkou O pavím králi 
zaujali diváky žáci ze ZŠ Frýdlant a velký ohlas 
sklidila také skupina Ferlesband. Tradicí se 
stávají i aukce keramických výrobků  
a uměleckých děl. Předměty do letošní aukce 
věnovali přítomní umělci, výtvarníci  
z keramického kroužku při ZŠ a MŠ Raspenava 
a klienti sociálně terapeutické dílny Domova 
Raspenava. Výtěžek putuje do ZŠ a MŠ 
Raspenava a Domova Raspenava. Ještě jednou 
děkujeme všem přispěvatelům do aukce. 
 Raspenavské tvořivé hrátky tradičně 
doplňuje také soutěžní výstava výtvarných 
prací. Téma té letošní znělo „Jizerky a my“. 
Po celou dobu konání akce bylo možno ve 
výstavní síni farní charity obdivovat výtvarná 
dílka žáků mateřských, základních a 
uměleckých škol z Frýdlantského výběžku a 
polské strany Jizerských hor i klientů 
terapeutické dílny Domova Raspenava.

Vyhlášení vítězů soutěže a ocenění mnoha 
mladých výtvarníků proběhne v měsíci červnu 
v kavárně Domov. 
 O jídlo pro účastníky i občerstvení pro 
návštěvníky a hosty se po celou dobu výborně 
starali pan Josef Štětina a Tomáš Štětina. 
Ochutnávkou výborných koláčků a dortíků 
obohatili nabídku také klienti a terapeuti 
místní kavárny DOMOV.
 Zbývá ještě poděkovat všem, kteří přispěli 
k úspěšnému průběhu akce.
 Poděkování patří nejen celému 
organizačnímu týmu, ale i sponzorům – Novus 
Česko s. r. o, JIZERSKOHORSKÁ STROJÍRNA 
spol. s r. o., ALFA FARSKÝ, s.r.o., Farnost 
Raspenava, STAVBY TURSKÝ Libor Turský, 
Uhlířství Raspenava, M + S spol. s. r. o., KAREL 
KLOUČEK ŘEZNICTVÍ A UZENÁŘSTVÍ 
s.r.o., DANZER BOHEMIA - DÝHÁRNA, 
s.r.o.  , Petr Beran, Truhlářství Janáček  
– Historická okna a dveře, Folda s.r.o. a Czech 
Fibre spol. s r. o.
 Zároveň by se tato akce nemohla uskutečnit 
bez finančních a mediálních partnerů, kterými 
byli Liberecký kraj, ZŠ a MŠ Raspenava, Město 
Raspenava, Domov Raspenava, freedlantsko.
eu, SDH Raspenava, kteří rovněž přispěli ke 
zdárnému průběhu celé akce. 
 Zvláštní poděkování patří všem 
dobrovolným, ochotným a milým lidem, kteří 
nám bez finanční odměny po celé tři dny 
pomáhali. 
ZŠaMŠRaspenava                                                                                                 
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